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هشدار یک کارشناس امنیتی
نسبت به پروژه جدید منافقین

یک کارشناس امنیتی هشدار داد: در حال حاضر مهمترین مأموریت منافقین 
اختاف افکنی بین مســئولین جمهوری اســامی و بالا بــردن تنش میان 
مســئولان و جناح های سیاسی است. سیدعلی بیزه در خصوص فعالیت یک 
کانال تلگرامی به نامی منتســب به صداوســیما به جماران گفت: این کانال 
که ظاهرا کانالی با محتوای حزب اللهی اســت و با ظاهری دلسوزانه فعالیت 
می کند، از سال 1401 و همزمان درگیری های مربوط به فوت مرحومه مهسا 
امینــی فعالیت خود را آغاز کرده اســت که اگر به مطالــب آن توجه کنید، 
می بینید که محتوای تولید شده به اسم بچه های حزب اللهی و دلسوزان نظام 
است؛ اما در واقعیت به دنبال تشدید درگیری ها و ایجاد اختاف میان نیروی 
انتظامی و بسیج و تشنج در میان نیروهای مردمی هستند و در این راستا در 
طول چند ســال گذشته با ادبیات و تابلوی صداوسیما فعالیت خود را شروع 

کرده و به تفرقه افکنی پرداخته است. 
او افزود: یکی از مواردی که منتشر کرده است مربوط به عملیات وعده صادق 
بوده است که در آن با ادبیات دلسوزانه گفته اند که »چرا موشک های به کار 
رفته در این عملیات،  به هدف نخورده و کسی هم از اسراییلی ها کشته نشده 
اســت؛ بهتر بود تعداد بیشتری موشک شــلیک می شد«. این کانال هچنین 
اخیرا در آخرین اقدام خود با انتشــار یک خبر کاما دروغین مدعی می شود 
تعدادی از نمایندگان سپاه در بوداپست مجارستان با صهیونیست ها ماقات 
کرده و مذاکراتی داشــته اند. جالب است که با روش یک عملیات روانی، به 
دروغ مصاحبه ای منتسب به »سردار ابراهیم جباری« منتشر کرده اند که در 
آن ادعا می شــود مذاکرات کنندگان از طرف سپاه نبوده اند و دو نفر سپاهی 

در جلسه هم خودسرانه شرکت کرده اند و با آنها برخورد خواهد شد!
بیزه افزود: این خبر هم که تداعی می کند ســردار ســپاه تلویحا این مذاکره 
و جلســه در بوداپســت را تایید کرده، کاما کذب اســت. مشکل این است 
که خبرهای این کانال  دســت به دســت بین خودی ها می چرخد و مردم و 

دلسوزان نظام را مسأله دار می کند. 
این کارشــناس امنیتی ادامه داد: وقتی اسماعیل هنیه شهید شد، این کانال 
خبری را منتشــر کرد مبنی بر این که »تنها آقای حاجی میرزایی – رئیس 
دفتر مســعود پزشکیان – از محل اســکان هنیه مطلع بوده است« و به این 
ترتیب می خواســته به نوعی انگشت اتهام را به دولت پزشکیان نشانه بگیرد. 
این خبر هم دروغ بود، اما متأسفانه کانال ها و محافل رسانه ای جریان اصول 

گرا آن را با آب و تاب بازنشر کردند!
وی گفت: بر اساس گزارش های موثقی که داریم، این کانال متعلق به سازمان 
مجاهدین خلق )منافقین( است و توسط آنها مدیریت می شود و هدفش هم 
ایجاد اختاف و تنش در داخل کشــور است. این در حالی است که متأسفانه 
جمهوری اســامی هیچ اقــدام حقوقی، فنی و حتی افشــاگرانه هم در این 
موضوع نداشته است. جالب است که این کانال به نام صداوسیمای جمهوری 
اســامی اخبار منافقانه پخش می کند، اما صداوســیما که میداند این کانال 
او نیســت تا کنون جز یک تکذیب ساده واکنشی نشان نداده است و این از 
ضعف های اساسی در کشور ماســت و حتی خدای نکرده احتمال دارد خط 
نفوذ را بتوان از این اقدامات و انفعال ها مشاهده کرد. چطور است سه سال از 
فعالیت این کانال می گذرد، ولی صداوســیما یک تکذیبیه محکم هم تاکنون 

منتشر نکرده است؟!
این کارشناس امنیتی در پاسخ به این سوال که هدف منافقین از انجام چنین 
اقداماتی چیســت؟ گفت: باید توجه داشته باشید که منافقین دو هدف را در 
راستای براندازی جمهوری اسامی در نظر گرفته اند: 1- اختاف افکنی بین 
مسئولین جمهوری اسامی. 2- جمع آوری اطاعات و فروش به سازمان های 
جاسوســی و اطاعاتی دنیا. منافقین در سال 1۳۶۵ پیرو افشای مذاکره مک 
فارلین مطالــب دروغین حضور آمیرام نیر در مذاکرات و درخواســت دیدار 
شــیمون پرز با برای ماقات با رئیس جمهور وقت را مطرح کردند که دروغ 
بود. در مورد ماقــات ادعایی و دروغین ماقات حســن روحانی با نماینده 
دولت اسراییل هم، ابتدا روزنامه صهیونیستی یدیعوت آحارانوت در سال ۹2 
این مطلب جعلی را نوشــت و سپس حسن عباسی در سال ۹۵ این ادعا را از 
قول صهیونیســت ها مطرح و در کتابی که نوشته بود هم آورد. او مدعی شد 
که حســن روحانی رئیس جمهور اسبق کشورمان، در دوران دفاع مقدس در 
ســال 1۳۶۵ با یکی مقامات اسراییلی ماقات داشته است. این خبر هم سر 
تا پا دروغ اســت و روحانی در آن ســال حتی یک سفر خارجی هم نداشت. 
روحانی همان سال از حسن عباسی که این خبر را نقل کرده بود، شکایت و 
او در دادگاه به خاطر این ادعا به ۹ ماه زندان محکوم شــد؛ هر چند که هیچ 
گاه حتــی یک روز هم به زندان نرفت.  بیزه گفت: من دیدم اخیرا در برنامه 
»پایش« هم این ادعای دروغین را این بار یک فرد دیگر مطرح کرده اســت؛ 
حتی با وجود این که خبر تکذیب شــده و هیچ سندی دالّ بر درستی ندارد، 
مع الاســف در آذر ســال 1۳۹۵ آن را در کتابی بنام »تماس، پروژه ناتمام« 
بدون ذکر نام نویســنده با جلد و کاغذ نفیس چــاپ کرده اند و برای تمامی 
مقامات کشورمان به صورت مجانی از طریق پست ارسال کرده اند! این کتاب 
نویســنده اش مجهول و چاپخانه اش هم نامشخص است. این در حالی است 
که  کســی سوال نمی کند اینها را چه کســی و از کجا فرستاده است؟! این 
همان خط نفوذ اســت که اختاف افکنی بین مسئولین جمهوری اسامی را 
دنبال می کند و متأسفانه دستگاه های اطاعاتی ما هم به جای این که پیگیر 

این موضوعات شوند، سرگرم مسائل فرعی شده اند.
او درباره علت بی توجهی دســتگاه های امنیتی به این موضوعات گفت: علت 
بی توجهی این اســت که متأسفانه دستگاه های اطاعاتی ما درباره منافقین 
به مقابله ســخت افــزاری پرداخته اند. به عنوان مثال اگــر منافقین ترور یا 
بمب گذاری داشــته اند، با اینها مقابله شده است. هر چند در همین زمینه 
هم  گاهی مواردی از دستشــان در رفته اســت، ولی دربــاره دیگر اقدامات 
منافقین متاســفانه کمتر توجه شده اســت. بر همین اساس می بینیم کمتر 
دربــاره اقدامات ضد میهنی و غیراخاقــی منافقین در دوران دفاع مقدس و 
پس از آن اطاع رسانی شــده است. مثا مردم نمی دانند که منافقین نقش 
مهمی در بازجویی از اســرای ایرانی و ســرخورده کردنشان داشتند و کسی 
اینها را برای مردم توضیح نداده است و یا مردم نمی دانند همکاری اطاعاتی 
و جاسوسی منافقین با استخبارات ارتش عراق چقدر شکست های نظامی ما 

بخصوص در اواخر جنگ موثر بوده است.
وی در پایان گفت: در پرونده هســته ای ایران، اولین بار منافقین با انتشــار 
اطاعات آن را بین المللی کرده و کشورهای غربی را حساس نمدند و متعاقب 
آن مســایل تحریم و قطعنامه های سازمان ملل برای ایران پیش آمد. به نظر 
من در حال حاضر مهمترین مأموریتی که منافقین در دســتور کار دارند و از 
طریــق آن کانال تلگرامی که نام بردم را دنبال می کنند، اختاف افکنی بین 
مســئولین جمهوری اســامی و بالا بردن تنش میان مسئولان و جناح های 

سیاسی است.

ویژه

وکلای نیلوفر حامدی:
اظهاریه ای به موکلم ابلاغ نشده است

پرتو برهانپور و حجت کرمانی در گفت وگو با »شبکه شرق« اخبار منتشره در 
رسانه ها، در خصوص لزوم بازگشــت خانم نیلوفر حامدی به زندان را تکذیب 

کردند.
وکای نیلوفر حامدی در ادامه گفتند: تا کنون هیچ احضاریه ای راجع به اجرای 
حکم به خانم حامدی اباغ نشــده و همانطور که پیش از این نیز اعام شده، 
منتظر اعمال عفو و مختومه شــدن پرونده هستیم. متاسفانه آنچه در رسانه ها 
منتشر شده، سوءبرداشت از صحبت های آقای عمادالدین باقی بوده است. این 
مســاله، ضرورت دقت بیشتر رسانه ها در انتشــار اخبار مربوط به پرونده های 

قضایی و رعایت حقوق اشخاص پرونده را نشان می دهد.

رویداد

کوثری خبر داد
نظر مثبت کمیسیون امنیت ملی

نسبت به عراقچی 
اســماعیل کوثری نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی در خصوص بررســی وزرا 
در کمیســیون ها گفــت: آقای پزشــکیان در مناظرات و 
صحبت های خود همیشــه از وفاق ملی می گفتند و حال 
0به این نتیجه رســیدند که باید بر اساس آن هیات وزرا را 

به مجلس معرفی کنند. 
به گزارش جماران کوثری گفت: دکتر پزشــکیان در هفته 
گذشــته کابینه خود را معرفی کردند. وزرا در کمیسیون 
تخصصی و غیر تخصصی مورد بررسی قرار گرفتند و انشالله 
شنبه در صحن علنی مجلس، تک تک وزرای پیشنهادی 

تعیین تکلیف می شوند.
کوثری در خصوص اینکه وضعیت دیگر وزرا چگونه است، 
گفت: در خصوص وزرا باید کمیســیون های تخصصی در 
درجــه اول نظر بدهند، البته نه اینکــه صد در صد به آن 
کمیســیون ها ربط دارد. بعد بررســی در کمیسیون ها به 
صحن علنی می آید و بعد از نظرات مخالف رئیس جمهور 
دفاع می کنــد و نمایندگان رای می دهنــد. تا اینجا نظر 
کمیســیون امنیت ملی درباره ی چهار وزیر پیشــنهادی 
مثبت است. وی در پایان افزود: نظر مثبتی درباره ی آقای 

عراقچی وجود دارد.

عضو کمیسیون عمران:
برنامه خانم صادق، خوب و مناسب بود

حســین محمدزاده نماینده مردم درگز در مجلس شورای 
اسامی با اشاره به برنامه خانم فرزانه صادق مالواجرد برای 
وزارت راه و شهرسازی گفت: برنامه ای که خانم صادق ارائه 
کردند خوب و مناســب بود و اسناد بالادستی داشت و با 
اسناد بالادستی همخوانی هم دارد. اما چند نکته وجود دارد 

که نیازمند بررسی و تجدیدنظر بیشتری دارد. 
او در ادامه می گوید: مثا بحث لوکوموتیوهایی که در بخش 
ریلی است، موضوع بهسازی و چند موضوع دیگه به نظرم 

باید برنامه بیشتری در خصوص آن ارائه شود. 
عضو کمیســیون عمران با بیان این نکته که کار وزارت راه 
و شهرسازی کار بسیار ســنگینی است، تصریح کرد: یک 
مجموعه با 40 ســاختار و معاونت عریض و طویل، طبیعتا 
حجم کار بالا اســت، ولی اینکه بگوییم چون سرکار خانم 
مالواجرد به لحاظ زن بودنشان نتوانند در این حوزه ایفای 
نقش کند، اصا حرف درســتی نیست و من کاما با این 
موضوع مخالفم. چراکه میزان آشــنایی خانم مالواجرد با 
مســائل و مشــکات این وزارت خانه از بسیاری از آقایان 

بیشتر است.
محمدزاده گفت: ما حتی داشــتیم فــردی که از بیرون از 
وزارت خانه آمده و ســه الی چهار سالی را هم وزیر بوده و 
رفته، اما این خانم بیش از دو دهه دراین وزارت خانه سابقه 
دارد و وتسلط بیشتر و کاملتری نسبت به بقیه به این وزارت 
خانه دارد. جنسیت ایشان اصا دغدغه ای نیست و امیدوارم 

خداوند به ایشان موفقیت عنایت کند.

غلامرضا تاجگردون:
از همتی بهتر چه کسی را می خواهند؟

غامرضا تاجگــردون، رئیس کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس عبدالناصر همتی، را گزینه ای مناسب برای وزارت 

اقتصاد دانست.
جلسه بررسی وزیر اقتصاد در مجلس، روز یکشنبه برگزار 
می شود. آن طور که پیداست، با وجود حساسیتی که روی 
انتخاب متصدی آتی وزارت اقتصــاد وجود دارد، اکثریت 
نمایندگان مجلس برنامه ی ارائه شــده توسط »عبدالناصر 
همتــی« را قابل قبول ارزیابی کرده انــد. وزارت اقتصاد از 
منظر اختیارات گسترده ای که در امور اقتصادی کشور دارد، 
نقش مهمی را در هدایت تیم اقتصادی دولت بر عهده دارد.
غامرضــا تاجگــردون، رئیس کمیســیون برنامه وبودجه 
مجلــس در گفت وگو با فــراز دربــاره عبدالناصر همتی 
گزینه پیشنهادی وزارت اقتصاد گفت: »آقای همتی برای 
رای آوردن مشــکلی ندارند. از آقای همتی بهتر چه کسی 
را می خواهنــد؟ فردی با تجربه و متخصص اســت که در 
همــه بخش های اقتصادی دولتــی و خصوصی از بیمه تا 
بانــک مرکزی فعالیت کرده اســت.« او افزود: »مهم ترین 
مســئله در تیم اقتصادی هماهنگی اســت. تیم اقتصادی 
پیشنهادشده هماهنگ به نظر می رسد و آقای فرزین رئیس 
کل بانک مرکزی نیز با آن ها هماهنگ است. آقای طیب نیا، 
پورمحمــدی و فرزین و همتــی می توانند تیم هماهنگی 
باشند.« عبدالناصر همتی هفته گذشته در جلسه ای که با 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس داشت، برنامه و کارنامه 

خود را به اعضای این کمیسیون ارائه کرد.

عبدالرضا فرجی راد: 
اسرائیل در تلاش است جنگ 

را تا زمان انتخابات آمریکا ادامه دهد
یک دیپلمات پیشــین ایران می گوید: اسرائیل می خواهد 
زمــان بخرد تا ترامپ بیاید و امتیاز هم نمی خواهد بدهد و 
باید ببینیم فشارها چقدر اثرگذار خواهد بود. ممکن است 
توافقی بشود و ممکن است هم توافقی نشود ولی اسرائیل 
در تاش اســت که جنگ را تا زمان انتخابات آمریکا ادامه 
دهد. دکتر عبدالرضا فرجــی راد در گفت وگو با خبرنگار 
شفقنا آینده در پاسخ به این سوال که تحولات اخیر منطقه 
را چطور پیش بینی می کنید؟ و با توجه به مذاکرات آتش 
بس در قطر چه اندازه می توان به این مذاکرات خوش بین 
بود؟ اظهار داشــت: آمریکا و اروپا به دنبال این هستند که 
از برخوردی که بین ایران و اســرائیل پیش آمده استفاده 
کنند و آتش بس را انجام بدهند چون قبا زور آنها نرسیده 
بــود اما در حال حاضر نگران جدی تر شــدن درگیری ها 
بین ایران و حزب الله و اســرائیل هستند. اسرائیل سریعا 
به درخواست آنها پاســخ داده ولی این درخواست به نظر 
واقعی نیست. وی افزود: در واقع نتانیاهو چون تحت فشار 
اســت به دنبال این است که زمان بخرد، وارد گفت وگوها 
بشود ولی امتیاز هم نمی خواهد بدهد به ویژه در خصوص 
گذرگاه رفــح و مصر. در دوحه نیز علی رقم اینکه در ابتدا 
گفتند موفقیت هایی کسب شده است اما الان صحبت هایی 
در حــال حاضر دارند مبنی بــر اینکه حماس نیز به علت 
اینکه اســرائیل برروی حرف خود پافشاری می کند زیربار 
نرفته اســت. حالا باید ببینیــم در هفته های آینده چقدر 
آمریکایی ها و اروپایی ها که همگی در اسرائیل جمع شده اند 
می توانند فشار بیشتری وارد کنند که آتش بس اجرا شود. 
بنابرین به نظر من این روندی نیســت که به زودی انجام 
بشود و ممکن اســت چند هفته طول بکشد ممکن است 
نتیجه بدهد و ممکن است نتیجه ای هم در برنداشته باشد.
وی تصریح کرد: اما آمریکا امیدوار اســت که به این آتش 
بس برســند و این قضیه حمله ایران هم منتفی شــود یا 
یک حمله محــدودی صورت بگیرد کــه منجر به جنگ 

گسترده ای نشود. 

مجلس

پولیتیک

از  دیدار جمعی  در  قضاییه  قوه  رئیس 
قضات و کارکنان دادگســتری تهران 
گفت: مورادی هســت کــه اگر فرد 
بازداشت نشــود بیم فرار او می رود و 
بعدا دســتمان به او نمی رسد، این به 
کنار اما در مورادی هســت که فرد را 
بازداشت نمی کنیم و به او می گوییم کار 
را فعلا محــدود و امور قبلی را اصلاح 

کن.
به گزارش ایلنا، حجت الاســام محســنی 
اژه ای در دیــدار جمعی از قضات و کارکنان 
دادگســتری تهران، طی ســخنانی ضمن 
تبیین و تشــریح عمده دلایل شکل گیری 
مجتمع های قضایــی تخصصی، اظهار کرد: 
همیــن مجتمــع قضایی تخصصــی ویژه 
رسیدگی به جرایم اقتصادی در دادگستری 
تهران، طی چند ســال فعالیت خود قطعاً 
در باب گلوگاه ها و بســتر های فســادزا به 
جمع بندی هایی نائل شده است و به برخی 
از تدابیر پیشگیرانه مرتبط با فساد اقتصادی، 
اشراف و وقوف پیدا کرده است؛ فلذا ضروری 
است این تدابیر پیشــگیرانه احصاء شود و 
بانک اطاعاتی در رابطه با آن ها شکل گیرد. 
رئیــس قوه قضاییه خطاب به مســئولان و 
قضات شــاغل در مجتمع قضایی تخصصی 

ویژه رســیدگی به جرایم اقتصادی تصریح 
کرد: بــا عنایت به تجــارب و اندوخته های 
حاصل از چند سال فعالیت مجتمع قضایی 
تخصصی ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی 
تهران، نقطه  نظرات تخصصی خود را در باب 
اصاح دســتورالعمل مرتبط با این مجتمع 

ارائه کنید.
رئیس عدلیه در ادامه با اشــاره به معیار ها 
و ماک هــای ارزیابی قضات بیان داشــت: 
ارزیابی ما از عملکرد شما قضات صرفاً کمی 
نیســت بلکه ما به جنبه هــای کیفی کار و 

رسیدگی های شما نیز نظر داریم.
حجت الاسام محســنی اژه ای ضمن تاکید 
مؤکد بر ضرورت اتقــان آرای قضایی بیان 
داشــت: من کاماً موافق اعِمــال ارفاقات 
قانونی، تخفیف مجــازات، مرخصی، آزادی 
مشروط و مجازات جایگزین حبس در قبال 
محکومین و زندانیان واجد شــرایط هستم، 
اما تاکیدم آن است که مرجع صادرکننده ی 
این تأسیســات ارفاقی، به تناسب و منطق 
عقانی و قضایی نیز عنایت و التفات داشته 
باشــد و در اعِمــال ارفاقــات قانونی برای 
محکومین جمیع شرایط را مدنظر قرار دهد.
رئیــس قوه قضاییــه در ادامه با اشــاره به 
مبحث کارشناسی پرونده های قضایی گفت: 

تأخیر در ارائه نظریات کارشناسی در قبال 
برخی پرونده های قضایی بعضاً سبب اطاله 
رسیدگی ها می شود؛ برای مرتفع کردن این 
مشکل ضروری اســت که قضات ما عنایت 
داشته باشــند که وقتی نسبت به مبحث و 
موضوعــی یقین حاصل کرده انــد از ارجاع 
آن به کارشناســی پرهیز و استنکاف کنند؛ 
وقتی  مقــام قضایی ذی صــاح  همچنین 
موضوعی به کارشــناس ارجاع می شود و او 
در ارائــه نظریه، تأخیر و تعلل می کند و در 
وقت معین نظریه کارشناســی خود را ارائه 

نمی دهد، از او توضیح بخواهد.
رئیس دســتگاه قضا در ادامــه گریزی به 
مقوله پرونده های کثیرالشاکی زد و تصریح 
کرد: قضات در رســیدگی بــه پرونده های 
کثیرالشــاکی نیز همانگونه که بار ها تاکید 
کرده ایم، احقــاق حق مالباختــگان را در 
اولویت قرار دهند و چنانچه بازداشت متهم 
ضرورتی ندارد و بیم فرار او نمی رود، از این 
کار اجتناب کنند و تمهیدات و تدابیر ناظر 
بر وصول مطالبات شــاکیان توســط متهم 
یا متهمیــن را فراهم آورنــد. در برخی از 
پرونده های کثیرالشاکی شاید چنانچه متهم 
یا متهمین پرونده در همان مرحله نخست 
بازداشــت نمی شــدند، این مقدار بر حجم 

شکات افزوده نمی شــد و وصول مطالبات 
آن ها راحت تر انجام می گرفت.

حجت الاسام والمســلمین محسنی اژه ای 
درخصوص موضــوع رمزارز ها و پرونده های 
کثیرالشــاکی مرتبط با این قضیه نیز گفت: 
پرونده های کثیرالشاکی مرتبط با رمزارز ها 
می توانــد واجد تبعات جــدی اقتصادی و 
اجتماعی باشــد؛ ممکن اســت تعداد این 
پرونده ها رو به فزونی رود؛ لذا ضروری است 
آگاهی بخشی و اطاع رسانی به عموم مردم 
درخصوص تبعات و آســیب های فعالیت و 
ســرمایه گذاری در این حوزه های پرریسک 
و بدون پشــتوانه و فاقــد تضمین، بیش از 
پیــش در دســتور کار قرار گیــرد؛ در این 
رابطه مراجع قضایی ذیربط از ظرفیت های 
مرکز رسانه قوه قضاییه و سایر رسانه ها در 
جهت تبیین گری برای مردم، هر چه بیشتر 
اســتفاده کنند.  رئیس عدلیه بیان داشت: 
مقامات و مســئولان ذیربط قضایی عنایت 
داشته باشــند که وصول مطالبات مردم و 
بیت المــال بعضاً در همان مرحله نخســت 
رســیدگی ها در مراحل بازپرسی و دادسرا 
و در مرحله تحقیقات، ســهل تر اســت؛ لذا 
به این امــر التفات کننــد و آن را به پس 
از صدور حکــم نهایی موکــول نکنند؛ در 
مواردی فردی که شــاکی خصوصی دارد و 
بایــد پول مــردم را بازگرداند و یا اختاس 
کرده و یا رشوه گرفته، با اتخاذ تمهیدات و 
تدابیری در همان مرحله تحقیقات و مراحل 
بازپرســی و دادسرا، نســبت به عودت مال 
مردم و بیت المال، ترغیب و مصمم می شود. 
وصول هفت ونیم هزار میلیارد تومان توسط 
دادگستری تهران فقط در یک پرونده طی 
هفته های اخیر در این راســتا، اقدامی قابل 
تقدیر و ارزشمند اســت. قاضی القضات در 
ادامــه خطاب بــه قضات مجتمــع قضایی 
تخصصی ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی 
تهران، گفت: با اتخــاذ تدابیر و تمهیداتی، 
شــرایطی را فراهم آورید تا محکومانی که 
عــاوه بر حبس به جــزای نقدی و رد مال 
نیز محکوم شده اند، در اثنای دوران تحمل 
حبس، نسبت به محکومیت جزای نقدی و 
رد مال خود نیز اقدامات مقتضی را ترتیب 
دهنــد و این امر را به پایــان دوران حبس 
موکول نکنند؛ چرا که ایــن امر برای خود 

آن ها نیز واجد زیان خواهد بود.

نماینده ادوار مجلس شــورای اسلامی 
با اشاره به اینکه اقوام و مذاهب ایرانی 
جذب شعارهای پزشکیان شدند، گفت: 
معتقدم که نباید با آقای پزشکیان قهر 
تنها گذاشت.  را  ایشــان  نباید  و  کرد 
امیدواریــم که اگــر در مرحله وزارت 
ایشان به علل مختلف نتوانستند وزیر 
اهل سنت معرفی کنند، حداقل بتوانند 
این  واقعا  سفارتخانه ها  و  معاونت ها  در 
تابو را بشــکنند. چون واقعا آدم وقتی 
کشــور خودمان را با  کشورهای دیگر 
مقایسه می کند، متأسفانه تنها در ایران 
اســت که مذهب عامل محروم کردن 
از هموطنان در مشارکت و  بســیاری 

سازندگی کشور شده است.
مشــروح گفت وگــوی جمــاران بــا جال 

جالی زاده را در ادامه می خوانید:
نماینده بــوکان در مجلس شــورای 
اسلامی در صحن علنی مجلس نسبت 
به این مسأله انتقاد داشت که در جمع 
وزیران پیشنهادی برای دولت چهاردهم 
از اهل سنت استفاده نشده است. از نظر 
شما انتقاد اهل ســنت به کابینه آقای 

پزشکیان چیست؟
به نظر من مشکل اساســی کشور ما »عدم 
تحزب« اســت. چون می دانیــد که دولت و 
مجلس و سازوکارهای اداری آثار و پیامدهای 
مدرنیته هســتند و همه دنیا پذیرفته اند که 
دولت و مجلس بدون وجود احزاب قدرتمند 
تشکیل نمی شوند. کشورهای مختلفی مثل 
هندوستان، پاکستان و کشورهای اروپایی به 
نژاد و مذهــب اعضای حزب نگاه نمی کنند. 
یعنــی افرادی کــه دارای یــک گرایش یا 
جهت گیری برای اداره کشور هستند، در یک 
حزب حاضر می شــوند و حزب در برابر رأی 

مردم مسئول است.
چون مــا در ایران احــزاب قدرتمند نداریم 
و احزاب نقشــی در تشــکیل دولت و حتی 
مجلــس ندارند، متأســفانه یک مقــدار بار 
مذهبی در اینجا بارزتر می شود و مخصوصا 
در انتخابات ریاســت جمهوری، چون از نظر 
قانون اساســی اهل سنت نمی توانند رئیس 
جمهور شوند، تاش می کنند به کاندیداهایی 
رأی بدهند که نســبت به بــرآورده کردن 
مطالبات اهل ســنت یا رفع تبعیض از آنها 

تاش می کنند یا وعده هایی را می دهند.
در دوره های مختلف هرکــدام از کاندیداها 
وعده هایی داده اند و نتوانسته اند به وعده های 
خودشــان عمل کنند تا انتخابات اخیر که 
آقای  پزشــکیان با توجه بــه اینکه خودش 
زاده شــهر مهاباد بوده و آذری هست؛ یعنی 
هم اوضــاع و روحیات کردهــا و آذری ها را 

می شناسد و هم ســابقه نمایندگی و وزارت 
دارد و در سخنرانی ها هم تأکیدش بر عدالت، 
حق و رفع تبعیض در بین همه ایرانیان اعم 
از شــیعه و ســنی و کرد و فارس بود، اقوام 
و مذاهب ایرانی واقعا جذب شعارهای ایشان 

شدند.
فعالان سیاســی نیز از ایشان حمایت کردند 
و ایشان هم در نشست ها و گفت وگوها قول 
داده کــه در کابینه وزیر، معاون و اســتاندار 
حتما از اهل سنت خواهم گذاشت. وقتی که 
آقای پزشکیان کارگروه ها و شورای راهبری 
را تشکیل داد، انصافا از اهل سنت هم دعوت 
شــد و خیلی از افراد اهل ســنت به ایشان 
معرفی شدند. اما خیلی از افرادی که توسط 
شــورای راهبری معرفی شــدند، در کابینه 
معرفی نشدند و کابینه از طرف اصاح طلبان 
و سیاســتمداران مورد اعتراض قرار گرفت 
و مخصوصا عدم حضور اهل ســنت موجب 
انتقادها و اعتراض های شــدید خانواده ها و 
فعالان مدنی و سیاسی اهل سنت قرار گرفت.
امــا با این وضع من باز هم معتقدم که نباید 
با آقای پزشــکیان قهر کرد و نباید ایشان را 
تنها گذاشــت. امیدواریم که اگر در مرحله 
وزارت ایشان به علل مختلف نتوانستند وزیر 
اهل ســنت معرفی کنند، حداقل بتوانند در 
معاونت ها و ســفارتخانه ها واقعــا این تابو را 
بشکنند. چون واقعا آدم وقتی کشور خودمان 
را بــا  کشــورهای دیگر مقایســه می کند، 
متأســفانه تنها در ایران اســت که مذهب 
عامل محروم کردن بسیاری از هموطنان در 

مشارکت و سازندگی کشور شده است.
زمانی که مردم اول انقــاب رأی می دادند، 
می گفتند شــیعه و ســنی با همدیگر فرقی 
ندارنــد، آن زمان مردم احســاس می کردند 
که اگر جمهوری اسامی تشکیل شود دیگر 
فرقــی در بین مذاهب نمی ماند و هرکس به 
اندازه شایستگی، توانمندی و عاقه به آبادانی 
کشور می تواند شرکت کند. اما متأسفانه ما 
شاهد بودیم که بر خاف اصول دین و اصول 
مذهب و اصول دموکراتیک، 1۶ میلیون نفر 
اهل ســنت از مشــارکت در دولت محروم 
می شــوند و این موجب ایجاد عقده حقارت 

در بین اهل سنت شده است.
برخی کارشناســان معتقدند که وفاق 
ملی بدون اهل ســنت معنا ندارد. ولی 
شما اشاره داشــتید به اینکه اگر آقای 
پزشــکیان بنا بر ملاحظاتی نتوانسته 
وزیر اهل ســنت انتخاب کند، احتمالا 
در سطح اســتانداران، فرمانداران و یا 
معاونین وزارتخانه ها آن ملاحظات کمتر 
از آنها استفاده  می شــود و می توانند 
واقعیت های  با  توقعی  چنین  آیا  کنند. 

موجود سازگاری دارد؟
باید ببینیم که هدف آقای پزشکیان از »وفاق 
ملی« چیســت. آیا منظورشان از وفاق ملی 
توافق بین اصولگرایان و اصاح طلبان است؟ 
یا توافق در بین همــه گروه های موجود در 
کشور است؟ یا توافق در بین شیعه و سنی و 
اقوام ایرانی اســت؟ این وفاق ملی را می توان 
از نگاه و منظر هر کسی به نوعی تفسیر کرد. 
اگر وفاق ملی این اســت که همه ایرانیان در 
ساختار حکومت مشــارکت داشته و سهیم 
باشند، در اینجا سخن آقای پزشکیان صدق 
پیدا نمی کند. چــون از 1۶ میلیون نفر اهل 
ســنت ایران که یک پنجم جمعیت کشور 

هستند، ما کسی را نمی بینیم.
بنابراین، از طرفی دیگر، امروز همه کســانی 
که قــدرت کارآفرینی دارند و وزنه اقتصادی 
هســتند، به دنبال اینکه استخدام در دولت 
یا حضــور در کابینه نیســتند. امــا وقتی 
یــک جمعیتی، مخصوصــا جوانانش، درس 
می خوانند و دانشگاه می روند و بعد می بینند 
با اینکه اهل یک کشــور هســتند، با وجود 
داشــتن مدرک دکترا در جایی به کار برده 
نمی شــود و هموطن شــیعه او در بهترین 
پســت ها به کار برده می شود و مورد اعتماد 
اســت، این تناقض، دوگانگی و عدم اعتماد 
یک تأثیــر منفی را روی افــراد می گذارد و 
موجب می شــود که افراد یا سرخورده و یا از 

کشور خارج شوند.
نگرانی ما واقعا این است که به نوعی توهین 
به شــعور برادری و برابری همــه ایرانیانی 
شود که ریشــه در این خاک دارند، زحمت 

کشیده اند و تاش کرده اند.
با توجه به اینکه کردســتان کمترین 
میزان مشــارکت را در انتخابات اخیر 
داشــته و اگر بتوانیم از پتانسیل اهل 
سنت در دولت استفاده کنیم، چه بسا 
حکومت  و  دولت  اجتماعی  ســرمایه 
افزایش پیدا کنــد و در انتخابات های 
بعدی شاهد مشارکت بیشتر آنها باشیم. 

آیا شما با این فرضیه موافق هستید؟
آیا همه ۶0 درصــد مردمی که در انتخابات 
شرکت نکردند کرد بودند؟! آیا همه اینها اهل 

ســنت بودند؟! کردها و اهل سنت وقتی که 
می بینند در همه انتخابات ها با شور و شوق 
خاصی شــرکت می کنند اما رأی آنها ارزش 
نــدارد، وقتی یک نفر مثل من و دوســتان 
دیگر برای آقای پزشــکیان زحمت کشیدیم 
ولی فراموش شدند و آقایی که حتی مخالف 
آقای پزشکیان بوده و با افتخار رأی خودش 
را نشــان می دهد که من به پزشکیان رأی 
نداده ام، وزیر می شــود، یک نفر اهل سنت 

می گوید من چقدر رأی بدهم؟!
وقتی کــه من رأی بدهم یا ندهم یکســان 
اســت و هیچ تغییری در وضعیت من ایجاد 
نمی کند، وقتی از سال 7۶ ما عامل پیروزی 
کاندیداهای اصاح طلــب بوده ایم، اما بعد از 
رأی آوردن ما را فراموش می کنند، چرا رأی 
بدهیم؟ به هر صورت آگاهی مردم بیشــتر 
شــده و فضای مجازی و سواد و تحصیات 
مثل زمان قدیم نیست که یک نفر آخوند یا 
یک خان دستور بدهد اهل آنجا به فانی رأی 
بدهند. افراد فعالی مثل من با زور توانستیم 

رأی کردستان را به ۳0 درصد برسانیم.
بــا این وضع 80 درصد مناطق اهل ســنت 
به آقای پزشکیان رأی دادند. یعنی در همه 
مرکز استان هایی که مختص سران اصاحات 
بــوده، جلیلی نفر اول بــوده اما مناطق اهل 
ســنت، 80 درصد به آقای پزشــکیان رأی 
دادند. از نظر سیاســی، اخاقی و اجتماعی 
هم آقای پزشــکیان مدیون کسانی است که 

به ایشان رأی داده اند.
حالا اســم آنها را حزب بگذاریم. یک حزب 
پنج میلیون رأی به شما داده، آیا پنج میلیون 
کم اســت؟! شــما در برابر این افراد مسئول 

نیستید؟!
اگر قرار اســت کشور ما به طرف دموکراسی 
برود و از بحث های ســنتی خارج شــویم، 
بهترین راه این اســت که آقای پزشــکیان 
یک ابتکاری به خرج بدهــد، وزن احزاب را 
مشــخص کند که کدام حزب به ایشان رأی 
داده و کــدام حزب تأثیرگــذار بوده که هم 
مردم به حضور در احزاب ترغیب می شــوند 
و هم کشور به طرف یک ساماندهی حزبی و 

سیاسی پیش می رود.

در دیدار محسنی اژه ای با جمعی از قضات و کارکنان دادگستری تهران مطرح شد

انتقاد از کارشناسی و بازداشت های غیرضروری 

جلال جلالی زاده: 

نباید با پزشکیان قهر کرد و او را تنها گذاشت

 عضو هیات رئیســه مجلس شورای 
اســلامی در واکنش به انتقاد برخی 
از نمایندگان از ارائه نشــدن برنامه 
هیچ  گفت:  مجلس  به  جمهور  رئیس 
وقت عرف نبــوده که رئیس جمهور 
به صورت جداگانه به مجلس شورای 

اسلامی برنامه بدهد. 
عبــاس پاپــی زاده، عضو هیات رئیســه 

مجلس شورای اســامی، در گفت وگویی، 
اظهار کرد: مجلس شــورای اسامی امروز 
به بررســی خط مشی و اصول کلی برنامه 
کابینــه چهاردهــم پرداخت و براســاس 
آیین نامــه نماینــدگان موافــق و مخالف 

اظهارنظر کردند. 

به گزارش ایســنا، وی افزود: برنامه دولت 
در قالب برنامه وزرای پیشنهادی است که 
به مجلس شــورای اسامی معرفی شدند. 
مثــا وزیر اقتصاد برنامــه اش را در حوزه 
اقتصادی به مجلس داده که طبیعتا برنامه 
اقتصادی دولت اســت. ایــن عضو هیات 

رئیسه مجلس شــورای اسامی بیان کرد: 
انتقــاد نمایندگان به رئیس جمهور از این 
بابت اســت که ریز برنامــه و برنامه های 
عملیاتــی اش را برای نمایندگان تشــریح 
کند چون ایشان شخص اول حوزه اجرایی 
کشــور بوده و طبیعتا باید به سیاســت ها 
مختلــف  مــوارد  در  رویکردهایــش   و 

اشاره کند و توضیح دهد.

پاسخ پاپی زاده به منتقدان برنامه دولت


